

الشعور بالوحدة النفسية وتقنين استبيان لقياسه على البيئة الجزائرية
بشير معمرية³

ملخص

هدف البحث إلى تقنين مقياس الشعور بالوحدة النفسية على البيئة الجزائرية، تكونت العينة الكلية من 454 فرداً؛ منهم 208 ذكور، 246 إناث، تراوحت أعمارهم بين 15 - 50 سنة، بمتوسط قدره 23.55 للذكور، و21.01 للإناث. بالنسبة للصدق تم حساب الصدق التمييزي والصدق الاتفاقي والصدق التعارضية، وبالنسبة للثبات تم حسابه بطريقة إعادة التطبيق وطريقة ألفا كرونباخ. وتبين أن المقياس يتميز بخصائص سيكومترية جيدة، ويصلح استعماله كأداة قياس في البيئة الجزائرية.
الكلمات المفتاحية: الشعور بالوحدة النفسية؛ تقنين استبيان؛ البيئة الجزائرية.

A standardized scale of loneliness in Algerian society

Bashir Maamri

Abstract

The aim of the research was to normalize the scale of psychological loneliness on the Algerian environment. The total sample consisted of 454 individuals, of which 208 were males and 246 females, their age range from 15 to 50 years, with an average of 23.55 for males and 21.01 for females. For validity, we calculated the validity of the distinction, the validity of agreement and the validity of the conflict. We evaluated stability by re-application and the Alpha Kronbach method. It was found that the scale was characterized by good psychometric properties and was suitable for use as a measuring instrument in the Algerian environment.

Keywords: scale of psychological loneliness; Normalization of a questionnaire; Algerian environment.

³ قسم علم النفس، كلية العلوم الإنسانية والاجتماعية، جامعة محمد الأمين دباغين سطيف 2- الجزائر.